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 LEDEN–ÚNOR

Cena 10,- Kč

Vše pěkné po celý nový rok 2017 přeje svým čtenářům 
redakce černovického zpravodaje.

Foto: P. Matějka
Kaplička u Dobešova
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První letošní úvodník starosty města 
První úvodník každého roku by měl být vždy trochu slavnostnější. Urči-

tě v něm nesmí chybět přání všeho dobrého v přicházejícím roce, přehled 
toho, co bychom letos chtěli dělat a možná také rekapitulace toho, co se 
podařilo v roce minulém.

Trochu se od zavedených pořádků odchýlím, dnes bych chtěl v úvodní-
ku jen popřát. Mám na srdci ještě jiné věci, ale dnes je do úvodníku neza-
řadím, ten dnes bude patřit jen jednomu tématu. Rekapitulací bylo hodně 
a předpovědí ještě víc, a mnohdy se nenaplnily. Nebudu tedy ubírat sílu 
tomu nejdůležitějšímu.

Přeji vám, čtenářům zpravodaje, se kterými se setkávám na těchto strán-
kách každé dva měsíce, ale i všem ostatním, aby se rok 2017 vydařil. 
Abyste jej mohli strávit ve zdraví a spokojenosti s lidmi, které máte nejra-
ději, našli si na ně čas a měli dost příležitostí ke smíchu. Nemá smysl přát 
více peněz, žijeme v nejbohatší době, jaká kdy byla. Lásku nebo smích 
nedokážeme koupit, ty se musí zažít. Ať jich zažijete v roce 2017 co nej-
více, to vám přeji z celého srdce.

Bc. Jan Brožek, starosta města Černovice

Zprávy z radnice

Chystané akce v roce 2017
Na konci prosince 2016 se zastupitelstvo sešlo, aby schválilo rozpočet, 

ve kterém jsou naplánovány na rok 2017 investiční záměry v celkem ne-

Nově opravená kaplička u Dobešova
Na titulní straně našeho zpravodaje je foto nově opravené kapličky. 

Opravu na náklady města Černovice provedli zaměstnanci pracovní čety, 
kteří udělali přípravné práce, zednické úpravy Josef  Nádvorník a pěkné 
kovové dveře Jaromír Tetiva. Výsledkem je  stavba, která potěší  každého 
kolemjdoucího.

V.Š.
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bývalé šíři. Máme řadu věcí připravených, a tak se letos dočkáme mnoha 
nových věcí.

Bohužel, to, na co jsme se chystali už tolik let, se pravděpodobně letos 
dělat nebude.

Mariánské náměstí totiž v roce 2017 budeme opravovat jen stěží.
Přestože jsme přípravě jeho opravy věnovali tolik času a úsilí, asi nedo-

kážeme letos stavbu zahájit. Důvodem je odvolání majitele domu, ve kte-
rém sídlí prodejna potravin FLOP. Majitel podal odvolání proti změně 
stavby před dokončením, protože tvrdí, že projekt podle něj navrhuje málo 
parkovacích míst. Jeho odvoláním se už zabýval krajský úřad a rozhodl, 
že majitel domu sice nemá právo určit, kolik na náměstí bude parkovacích 
míst, ale přesto má město raději znovu zajistit územní rozhodnutí a pak 
ještě jednou požádat o změnu stavby.

Tím pádem ani při ideálním stavu nebudeme mít vyřešené papíry dříve 
než v červenci 2017. Spíše musíme počítat s koncem roku 2017, i když se 
budeme snažit vše urychlit, jak jen to půjde.

Je to velká škoda. Tímto odvoláním se totiž vracíme k návrhu z roku 
2003, který jsme už dávno zavrhli, protože problémy náměstí neřeší – 
dopravně ani funkčně. Navíc v tomto návrhu je před prodejnou FLOPu 
silnice široká 4 metry a jsou tam jen 3 parkovací místa. Je proto divné, že 
majitel domu nesouhlasí s novějším návrhem, ve kterém by před obcho-
dem měl devět míst a v těsné blízkosti dalších osm.

Nedejte se mýlit – majiteli domu i provozovateli obchodu přeji úspěch 
v jejich práci – stejně jako každému jinému. Úspěch jakéhokoli pod-
nikatele z města je pro nás všechny přínosem. Ať tu funguje prodejen 
potravin, kolik je jen možné – když budou prosperovat, budeme se mít 
dobře. Jako zastupitelé bychom byli rádi, kdyby tu bylo lékáren, řezní-
ků, sklenářů, zelinářů a hospod jako máku. Ať každý dělá svoji práci 
poctivě, a půjde to.    

Ovšem práce nás, zastupitelů, je (mimo jiné) dosáhnout také toho, aby 
chodníky i silnice byly bezpečné, pohodlné a hezké. To bohužel vyžaduje 
celou řadu kompromisů, protože náměstí má více funkcí, není to jen par-
koviště před obchody. Nezapomínejme, že hlavní impulz pro změnu ná-
městí je to, že křižovatka je nebezpečná – kolik už jsme tu jen měli nehod!

Jak z toho ven? Musíme znova projít celý proces papírování a pak znova 
požádat o změnu stavby. Nikomu neupírám právo na odvolání, ale je třeba 
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znát také důsledky, v tomto případě zdržení celého projektu. Náměstí 
chceme opravit, víme jak a víme za co. 

Někdo se může ptát, proč nemůžeme opravu začít bez stavebního po-
volení. Protože sice máme povolení na opravu vodovodu a kanalizace, 
ale poté hrozí riziko, že budeme muset zasypat náměstí štěrkem a čekat 
na nové povolení. Musíme mít stavební povolení a jeden jasný projekt, 
nelze dělat něco napůl podle starého a napůl podle nového. A že starý 
projekt není dobrý, víme jako zastupitelé už roky. Ten nový musíme nyní 
znova obhájit. Doufám jen, že podmínky budou i po jeho obhájení dál dost 
příznivé na to, abychom mohli náměstí opravit. 

V seznamu investic města v letošním roce je dost položek i bez náměstí, 
i když samozřejmě s ním by to bylo ještě o dost lepší.

Jan Brožek, starosta

Město Černovice
STATISTIKA ZA ROK 2016

Přehled o počtu obyvatel:

počet obyvatel k 1. 1. 2016   1713
narození:   13
přihlášení:   38
odhlášení:   43
úmrtí:    21
počet obyvatel k 31. 12. 2016: 1700

Z toho Černovice 1386, Benešov 60, Dobešov 100, Panské Mlýny 10, 
Rytov 20, Střítež 8, Svatava 44, Vackov 20, Vlkosovice 52 obyvatel.

Sňatky: 4  Rozvody: -

Sňatky uzavřené ve správním obvodu Černovice: 9

H. Širmarová 
Matrika
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Rekapitulace usnesení ze zasedání  
Zastupitelstva města Černovice  
konaného dne 23. listopadu 2016

Zastupitelstvo města Černovice schvaluje:
•	 příspěvek na účast žáků MŠ a ZŠ v projektu „Děti do bruslí“ ve výši 10.000 Kč 

na zajištění ledové plochy a každému žáku 250,- Kč na kurzovné
•	 pořízení studie, prověřující propojení vodního zdroje Střítež s městem Čer-

novice a optimalizaci zdrojů v Černovicích od Ing. Martina Růžičky, CSc., 
za cenu 32.000 Kč bez DPH

•	 vypsání výběrového řízení na nákup traktoru
•	 poskytnutí bezúročné půjčky pro MAS Via Rustica z rozpočtu města na rok 

2017 ve výši 50.000,- Kč na dobu 5 let
•	 nákup lesního pozemku číslo 3555/2 v k.ú. Černovice u Tábora za cenu 

25.000,- Kč
•	 ZÁMĚR prodeje pozemku  číslo 952/15 v k.ú. Benešov
•	 ZÁMĚR prodeje části pozemku číslo 4959/8 o výměře cca 60 m2 v k.ú. Čer-

novice u Tábora
•	 objednávku projektové dokumentace na rekonstrukci VO ve Svatavě u firmy 

KPM elektro, s.r.o., za cenu 95.500,- Kč bez DPH, a pověřuje starostu podpi-
sem smlouvy

•	 maximální výši nákladů města na obnovu dětského hřiště v Benešově 30.000,- Kč

Zastupitelstvo města Černovice pověřuje starostu:
•	 zajištěním nabídek na studii, která prověří ideální variantu odkanalizování 

místní části Dobešov (kořenová čistírna, domovní čistírny, ČOV)
•	 objednáním zpracování žádosti o dotaci na projekt Kanalizace Dobešov od mi-

kroregionu Stražiště dle předložené nabídky
 
Zastupitelstvo města Černovice bere na vědomí:

•	 rozpočtová opatření číslo 12, 13 a 14
•	 informace starosty k přípravě rekonstrukce Mariánského náměstí
•	 zprávu starosty o ukončení rekonstrukce plochy u ZD a chodníku na Pršín
•	 informace starosty k nákupu nového serveru

 
Zastupitelstvo města Černovice neschvaluje:

•	 ZÁMĚR směny části pozemku číslo 6/1 v k.ú. Černovice u Tábora
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Fotosoutěž o ceny – nejlepší zimní fotografie
Město Černovice vyhlašuje soutěž o nejhezčí zimní fotografii z Čer-

novic a okolí. Až do konce zimy (20. březen, 11:28) foťte a posílejte 
fotky, kde bude vidět, jak je u nás krásně či jaké akce se dějí. Výsled-
né fotografie budou oceněny finančně – první místo 1500 Kč, druhé 
1000 Kč a třetí 500 Kč. Fotografie zasílejte (v dostatečné kvalitě i ve-
likosti) na knihovna@mestocernovice.cz – u velkých fotografií vyu-
žijte například úschovnu, nebo zaneste obrázky na paměťovém médiu 
přímo do knihovny.

 
Nejlepší fotografie budou vystaveny a (se svolením autora) použity 

pro propagaci našeho města.

Rekapitulace usnesení ze zasedání  
Zastupitelstva města Černovice  
konaného dne 28. prosince 2016 

Zastupitelstvo města Černovice schvaluje: 
– rozpočtové opatření č. 17 
– rozpočet na rok 2017 v objemu příjmů i výdajů ve výši 40 857 637,- Kč
– nabídnutí uvolněného bytu č. 12 v DPS Černovice paní Marii Čekalové 

jako jediné žadatelce v pořadí
– Zastupitelstvo města Černovice, s cílem vytváření příznivých podmí-

nek k dostupnosti lékařské péče pro obyvatele města, schvaluje: 
1) snížení nájemného MUDr. Aleši Miletínovi za prostory zubních or-

dinací s příslušenstvím v budově čp. 718 v Černovicích, Mariánské 
náměstí, na symbolickou 1,- Kč ročně od 1. ledna 2017 na dobu neur-
čitou; 

2) poskytnutí příspěvku na úhradu nájemného MUDr. Olze Otáhalové 
za prostory ordinace praktického lékaře s příslušenstvím v budově ZD 
Černovice, Dobešovská 590, a to ve výši 27.300,- Kč ročně od 1. led-
na 2017 na dobu neurčitou. 

Zastupitelstvo města Černovice bere na vědomí: 
– rozpočtová opatření číslo 15 a 16
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Tříkrálová sbírka 2017
Když se řekne 6. 

ledna, téměř každému 
z nás se ihned vyba-
ví svátek Třech králů. 
Také si vzpomeneme 
na jejich jména Kašpar, 
Melichar a Baltazar. 
A právě v tomto ob-
dobí pořádá Charita 
na všech svých úrov-
ních Tříkrálovou sbír-
ku. Výtěžek z této 
sbírky je určen potřeb-
ným lidem v ČR i v za-
hraničí podle předem 
schválených záměrů. Je 
to příležitost, kdy mů-
žeme pomoci někomu, 
kdo je v nelehké situa-
ci. 

Sobotní ráno 7. led-
na 2017, rtuť teplo-
měru padá hodně pod 

bod mrazu, ale ani to neodradilo koledníky, kteří se chystají vypravit 
na Tříkrálovou sbírku v Kamenici nad Lipou, Černovicích, Nové Včel-
nici a ostatních 31 obcích. 65 % z celkového výtěžku je určeno pro čin-
nost Farní charity Kamenice nad Lipou, která poskytuje pomoc seni-
orům a osobám se zdravotním znevýhodněním. Přípravy probíhaly již 
celý týden dopředu, aby celá akce měla co nejhladší průběh. Přece jen vše 
zkoordinovat není jednoduché. Kolem 8. hodiny se většina schází na faře, 
rozdělují se do skupinek, oblékají si pláště, nasazují koruny, vedoucí sku-
pinek dostávají kasičky a průkazky. V 9 hodin celý průvod, čítající okolo 
100 lidí, vyráží na slavnostní průvod okolo náměstí. Jeho první zastávkou 
je dům pana starosty, pokračuje dál k zámku a končí v kostele, kde jsou 
koledníci posvěceni panem farářem. Poté ještě chvilka na zahřátí a posil-
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nění a již se všichni rozchází po Kamenici a okolních obcích. Letošní ob-
zvlášť mrazivé počasí bylo nepříjemné, ale nemohlo zkazit radost koled-
níkům, kteří se rozhodli přispět dobré věci. Velké poděkování patří všem 
již zmíněným dobrovolníkům, ale především těm, komu nejsou lhostejní 
ostatní lidé a do letošní sbírky se zapojili a přispěli. Celkem se utvořilo 43 
skupinek, kterým se podařilo, za vaší pomoci, vybrat částku 205.542,- Kč. 
Děkujeme. 

Více informací o sbírce a naší činnosti najdete na našich stránkách: 
www.kamenice.charita.cz nebo na FB: https://www.facebook.com/obchu-
dekdobromysl/

J. Koubová, P. Kostková

62 103,00 Kč Kamenice nad Lipou

21 051,00 Kč Antonka, Vlásenice

18 599,00 Kč Černovice

  16 283,00 Kč Nová Včelnice

   8 732,00 Kč Těmice

   8 067,00 Kč Rodinov, Lhota

   6 340,00 Kč Bohdalín

   5 680,00 Kč Mnich, Mirotín
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   5 400,00 Kč Křeč

   5 111,00 Kč Deštná

   4 914,00 Kč Březina,Drunče,Deštná

   4 790,00 Kč Vodná

   4 720,00 Kč Benešov, Rytov, Vackov, Svatava

   4 640,00 Kč Hojovice

   4 445,00 Kč Včelnička

   4 157,00 Kč Mnich, Betlém, Huťe

   3 460,00 Kč Lidmaň

   3 331,00 Kč Bořetín

   3 260,00 Kč Chválkov

   2 828,00 Kč Gabrielka

   2 237,00 Kč Březí, Nová Ves, Dráchov, Johanka

   1 886,00 Kč Pravíkov

   1 866,00 Kč Babín
   1 642,00 Kč Lidmáňka

205 542,00 Kč CELKEM
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Židovská feriální osada v Černovicích 1934–1938
Roku 1910 přihlásil v Černovicích u Tábora tovární pletařskou výrobu 

František Maršák, přišlý z Nového Etinku. Továrnu proti nádraží posta-
vil ale až v roce 1914 (první materiál na stavbu odebral u obchodníka 
Antonína Janečka v červnu 1913) a tam s různými společníky vyráběl 
do roku 1922. Potom z firmy odešel. Roku 1924 přešla pletárna do ma-
jetku architekta Vladimíra Žďárského pod názvem Regulus. Měla až 
60 zaměstnankyň a v roce 1932 upadla do konkursu, když provoz pře-
stěhoval majitel do Prahy na protest proti svému údajnému šikanování 
ze strany obce. Chtěl totiž na počátku třicátých let postavit celou (Tyršo-
vu) čtvrť 48 moderních domků, což se mu nezdařilo, postavil jen pár dom-
ků. Záložna, které nemovitosti zkrachovalé firmy patřily, prodala v aukci 
v roce 1934 vybavení včetně postelí. 

Kupujícími byli Epsteinová a Hurt. V květnu téhož roku napsal ředitel 
místní ozdravovny Maximovič do Prahy, že „Elektrické podniky Praha 
najmuly bývalý Dětský domov. Ta budova je mokrá a v zimě tam bude 
velmi zima.“ Pronájem byl sjednán zatím na jeden rok. Dětským domo-
vem tedy areál nazvali nejspíš majitelé, kteří budovu bývalé pletárny 
pronajali v létě 1935 jako Prázdninovou osadu Židovské matici školské 
(ŽMŠ) v Praze pro 59 dětí. Podle žádosti o příspěvek na prázdninovou 
osadu (všechny dále citované materiály jsou uloženy v Židovském muzeu 
v Praze) se jednalo již v roce 1935 o opakovaný pobyt: „Prázdninový od-
bor Židovské matice školské pořádá opět svou dobročinnou prázdninovou 
osadu v Černovicích u Tábora pro židovské děti.“ Opakování nejméně 
z předchozího roku zvěrohodňuje i na žádosti zobrazený velmi přesný ob-
rázek budov s nápisem ve štítě „ŽMŠ“. Na žádosti z 23. května 1935 byli 
podepsáni ředitel osady František Kraus a předseda odboru Ludvík Fis-
cher. Kraus byl tehdy také ředitelem pražské židovské školy a u Fischera 
se jednalo o náhodnou shodu se jménem předsedy kuratoria ozdravovny 
MUDr. Ludvíkem Fisherem, vlastním jménem Fischerem. 

Příští rok již budovy patřily ŽMŠ a letní osady zde pořádala do roku 
1938, tedy nejméně čtyři roky. Čerstvě ustavený Prázdninový odbor Ži-
dovské matice školské v Praze už 12. května 1936 žádal různé potravinář-
ské firmy o příspěvky z jejich skladu pro prázdninovou kolonii chudých 
židovských dětí. Současně požádal ženský odbor, aby ze svého středu vy-
bral tři bezúhonné ženy a pověřil je dozorem nad provozem prázdninové 
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osady. Pro případné zájemce byl vydán třístránkový leták v češtině a něm-
čině. První list kromě kreseb areálu a dětských her byl nadepsán „Domov 
židovské mládeže v Černovicích u Tábora“ a vyzdoben hesly: Nejkrásnější 
prázdniny Vašich dětí. Je to pravý ráj židovské mládeže! Pro děti do 14 let 
(hoši a dívky). O místě a letní osadě se uvádělo: „...jsou položeny v kli-
matickém pásmu ministerstvem školství a národní osvěty doporučovaném 
jako jedinečné rekreační sídlo. VZDUCH je bez prachu a kouře, bohatý 
na kyslík. Jeho léčebná moc na mladý organismus je lékařsky uznávána 
a doporučována. Husté jehličnaté lesy, květnaté louky a naprosto bezpeč-
né koupaliště zaručují zotavení a ozdravění slabé a prací unavené mláde-
že, obzvláště dětí. Veškeré budovy mají tekoucí pitnou vodu, splachovací 
klosety a vzornou kanalizaci. Umývárny jsou vybaveny sprchami s teplou 
a studenou vodou, jakož i vanami pro koupání v teplé vodě. Kromě toho je 
v „DOMOVĚ“ tělocvična a společenská místnost pro případ nepříznivého 
počasí. Kolem je rozsáhlá zahrada a hřiště s mnoha radostmi pro malé 
i velké. Jídlo podává se dětem 5x denně a to v libovolném množství do sy-
tosti. ... DENNÍ PODÁVÁNÍ OVOCE. Není třeba, aby si chovanci kupo-
vali „na přilepšenou“ či aby jim byly potraviny posílány z domova. ...jsou 
podrobeni  s t á l é m u pedagogickému a zdravotnímu dozoru, lékař-
skou kontrolu vede místní lékař. Pravidelné měření a vážení. ... Pěstování 
sportů – ping-pong, lukostřelba, střelba do terče, veslování, volleyball, 
tennis atd. Osadní radosti vrcholí v koupání a vodních hrách. Koupaliště 
je v bezprostřední blízkosti (4 min). Je to prostorný basen, s čistou proté-
kající vodou, prostý všech nánosů. Ač je na jedné straně sotva několik cm 
hluboký, aby skýtal bezpečné osvěžení i nejmenším neplavcům, na druhé 
straně jest hloubka vyhovující i náročným „skokanům“. Denní program je 
zpestřován i skautingem a veselými táboráky.“ Požadovaná výbava uvá-
děla mimo oděv a obuv i 2 prostěradla a po 1 podhlavníku a 1 přikrýv-
ce se dvěma povlaky. Cena byla stanovena na 60 dnů 1000,- Kč, na 30 
dnů 550,- Kč. Zahrnovala vše včetně praní prádla, obsluhy a pojištění. 
Zvlášť se platilo jízdné a mimořádné lékařské výdaje a léky. „Přijaty mo-
hou být jen děti z d r a v é, obého pohlaví, ve stáří 7 až 14 let. Informace 
podá ředitel školy Frantz Kraus ve školní budově v Praze V, Jáchymova 
3.“ Jedna z účastnic, žačka 5. třídy Rut Freundová, popsala „Veselý výlet 
s neveselým koncem“. Děti šly až na Choustník a zpět, pan ředitel řečený 
Šerif jim Tatrou „Hadimrškou“ dovezl do cíle oběd, podávaný na talířích 
a s příbory. Cestou zpět auto proměnil na „ambulanci“ a znavené turis-
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ty postupně dopravoval domů. Článek doprovázely 2 fotografie: Chudý 
oběd (na palouku mezi stromy) a Návrat se „ztrátami“ (průvod dětí cestou 
lesem). Jaldut, časopis židovské mládeže věnoval v ročníku 1936/37 čer-
novické osadě velkou pozornost. Kromě zmíněné reportáže v č. 5 otiskl 
v č. 3 dopis 13leté I. Schickové z Chebu pod názvem: Tábor Ž.M.Š. (Z ně-
meckých dopisů.) „Černovice 3. července 1936. ... Ve středu jsme museli 
po příjezdu všichni nastoupit a pak se jedlo. Potom jsme byli rozděleni 
na sedm skupin. Jsem v téže skupině jako Hana K. z Chebu. Pak jsme 
vybalili věci a povlékali své polštáře. V sedm hodin byla večeře. První 
večer jsme šli brzo spát, ale ani já ani ostatní jsme před dvanáctou neu-
snuli, neboť malí nedali pokoje. V noci jsem se dvakráte vzbudila. Jednou 
jsem zdvihla Hance deku. Ráno jsem byla brzo vzhůru. Už před pátou. 
Ale teprve v sedm hodin jsem měla vstát. Cvičili jsme a po mytí jsme si 
ustlali postele. Pak se snídalo. Potom byla prohlídka kufrů a zase jsme 
museli jíst. (Porád jíst!) Po přesnídávce jsme šli k rybníku a ve dvanáct 
byl oběd. Po obědě jsem spala. O půl čtvrté jsme si hráli míčem až k sva-
čině. Po svačině jsme pokračovali ve hře do sedmi hodin, tedy až k večeři. 
Malí museli po večeři jít spat. My jsme ještě zpívali v tělocvičně do deseti 
hodin. Tuto noc jsem spala již lépe. Ráno jsem spravila Frickovi kalhoty. 
Dnešní den má tentýž program jako včerejší. Mně se tu líbí velmi dobře 
a všichni jsou velice milí. Je zde mnoho hochů a dívek, jest jich hodně 
z Karl. Varů, z Jihlavy, z Brna a z Prahy. Edita tu nebyla, ale psala nám. 
Jídlo je velmi dobré. K snídani máme: Kávu, kakao a rohlíky. V deset 
hodin máme chleba, ovoce, syrovou zeleninu, čokoládu. V poledne: Po-
lévku, knedlíky, zelí, vajíčka nebo rýžovou kaši a kompot. V pátek večer, 
v sobotu a v neděli máme maso. Odpoledne kávu a rohlíky, večer chléb se 
sýrem a čaj, nebo karfiol s bramborem. V sobotu bude bohoslužba a večer 
táborák. Zde je velmi krásně. Jak se máte Vy? Prosím, odpovězte brzy...“ 
(Hana K. byla Kohnová, psala do předchozího čísla pozvánku do Chebu.) 
V č. 7 v březnu 1937 radil redaktor Dr. K. Stein: „Poproste již nyní své ro-
diče, aby Vás přihlásili do prázdninových osad ŽMŠ. Tam je dostaveníčko 
všech Jaldutářů. Podrobnosti přinese příští číslo! Na shledanou!“ A v č. 8 
v dubnu 1937 uveřejnil bez nadpisu v Okénku čtenářů úryvky z dopisů 
dětí z Černovic: „8. července 1936. Milá Aničko! Balík jsem obdržela ... 
předevčírem jsem měla kuchyňskou službu. Chtěla jsem to dělat každý 
den ... Brzo budu mít hlídku u vrat, s puškou. ... Musím končit, neboť 
jdeme plavat. Večer půjdeme, my, větší na procházku. Nemohu lépe psát, 
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protože tu sedí malý hoch. Jsem totiž jeho chůvou.“ „10.7.36 Drahá máti! 
Dnes odjel na půl dne pan ředitel a my si děláme, co chceme a já jsem tak 
hodná, že Vám píši ... Zde jest velmi krásně. Myslím, že jsem tak krásné 
prázdniny ještě nikdy nezažila. Představ si velkou budovu s velkou zahra-
dou a uprostřed dvě vlajky. Československá a modrobílá. Naše skupiny 
se ráno po tělocviku a mytí shromáždí u stožáru. U stožáru se dovídáme 
denní program. Už jsem také hrála tenis. Za různé práce (spravování, látá-
ní, praní, ustlání a vaření) jsem už vybrala do Imi 6.60 Kč. V sobotu večer 
je táborák a v neděli mluvené noviny, to je nejhezčí. Jeden chlapeček vy-
právěl o své cestě a pobytu v Palestýně. Mluvím zde také hebrejsky. Také 
ping-pong se učím ...“ (Modrobílá byla asi vlajkou sionistického hnutí 
a Imi asi sbírka na nově zakládaný stát.) „12.7.36 Milý tatínku! ... Je zde 
nádherná strava. Myslím dokonce, že na ni ti lidé musí doplácet. K přesní-
dávce samotné jsem tuhle vymazala 2 a 1/2 kg másla. Dnes tu bylo hodně 
rodičů. Snad mne také jednou navštívíte. ...“ A na zadní obálce časopisu 
heslo: „Židovské dítě do židovské prázdninové osady! Dotazy: Správa ži-
dov. školy v Praze V., Jáchymova 3.“ Byla to obměna inzerátu v každém 
předchozím čísle: Židovské dítě do židovské školy!

Na počátku prázdnin 4. 7. 1937 podala Židovská matice školská 
pražskému magistrátu žádost o subvenci jen na feriální osadu v Čer-
novicích s odůvodněním, že provoz zajišťuje z vlastních soukromých 
prostředků „pro chudá, do Prahy příslušející dítka“. Dopisem 10. 8. 
poděkovala Viktoru Popperovi do Litomyšle za finanční příspěvek a že 
dal k dispozici adresář možných přispěvatelů ze svého okolí. Po skon-
čení prázdnin 8. září 1937 znovu podala žádost o podporu ministerstvu 
školství a magistrátu, tentokrát pro své dvě soukromé pražské židovské 
školy s vyučovacím českým jazykem a opět poznamenala, že provozuje 
letní feriální osadu za své a nepožaduje umístění židovských dětí do ji-
ných osad. Odmítavé odpovědi zaslal magistrát 23. prosince 1937 a mini-
sterstvo 8. ledna 1938. Zřejmě se během letního pobytu dětí v Černovicích 
podařilo získat podporu v takzvané cukerní akci. Aspoň za příspěvky dě-
kovala matice celé září dopisy mimo jiné Arturu Brodovi (350 Kč), izrae-
litské obci ze Dvora Králové a izraelskému spolku paní a dívek (po 50 Kč), 
klubu židovských obchodníků (250 Kč) a jiným. Prázdninová osada ŽMŠ 
pořádala 16. října v pražském Lidovém domě Velkou akademii s tancem, 
osobní pozvánky a inzeráty v tisku česky i německy slibovaly „prvotřídní 
program a jazzový orchestr“. 21. října byly odeslány nové žádosti mno-
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ha podnikům s díkem za minulé roky. Chudé židovské děti (a přednostně 
chovanci dvou pražských sirotčinců) jezdily už 40 let pod záštitou Spolku 
pro izraelské feriální osady v Praze do své osady v Lubné u Rakovníka. 
Každoročně tam bývalo 200 dětí. Z tohoto roku je v archivu Židovského 
muzea uložen dopis ze 16. června: „mají jeti 2 hoši Hermanové na prázd-
niny a sice jeden hoch do Lubné a jeden hoch s námi do Černovic. Jelikož 
větší Hans má jeti s Vámi a menší jménem Hary do naší osady, prosili 
bychom Vás, kdybyste si vzal raději menšího s sebou do Lubné a většího 
hocha nechal jeti s námi. Žádost odůvodňujeme následovně: Větší hoch 
byl s námi již 2 kráte, má u nás své známé a mimo toho náš výbor se 
o to velice zasazuje.“ Starší chlapec, též jmenovaný Hanuš Herrmann 
a tehdy desetiletý, skutečně jel do Černovic, ale příští rok byl odmítnut 
k přijetí do Lubné, přestože jeho otec byl tehdy bez zaměstnání.

V rušné době ohrožení republiky se znovu do svého černovického „Do-
mova“ vypravily pražské židovské děti. Už 1. června 1938 předseda Ži-
dovské feriální osady v Černovicích u Tábora Heřman Beck, který byl 
současně druhým místopředsedou Židovské matice školské, požádal do-
pisy mnohé židovské náboženské obce v republice o finanční příspěvek 
na pomoc 50 vídeňským dětem a dětem z pohraničí, které do osady jako 
členové Zemské prázdninové péče zdarma „musíme vzíti do své ochrany, 
což učiníme rádi“, ale „stojíme tu bez prostředků“. Přitom je v osadě „již 
30 chudých zdejších“. Doplnil, že židovské školy v Praze přijaly už 100 
uprchlíků a „hlásí se dalších 100“. Aby ukázala svou péči, pozvala ŽMŠ 
20. července dopisy významné představitele všech židovských organiza-
cí na zájezd 7. srpna do Černovic. K pozvaným patřili například starosta 
Židovské náboženské obce, několik pražských i vrchní rabín, reprezen-
tanti pohřebního bratrstva Chevra Kadiša, Konfraternity, ženského spol-
ku W.J.Z.O., Dámského sdružení bratrského svazu Hort. Pozvánky ob-
drželi také jednotlivci jako různí ředitelé a radové i poslanec parlamentu 
a osoby se vztahem k Černovicím: Dr. Pavel Lasch, Robert Lasch (vý-
roba cukrovinek v Karlíně) a Felix Synek. „Auta jsou k dispozici. Pro 
Vás budou rezervována dvě místa. V případě, že by Vám tento termín 
nevyhověl, mohli bychom Vám rezervovati místo v autě o týden později.“ 
Předtím 2. a 3. srpna v odpovědích na dotazy, zda vídeňské děti a děti z po-
hraničí jsou na místě, napsal Beck: „potvrzujeme, že přijely do naší osady“. 
Černovický výbor Červeného kříže přijal 20. září pokyny od ústředí pro pří-
pad mobilizace ke zřízení evakuačních míst a navrhl pavilony ozdravovny, 



NNNN sobě i jiným
Musíme se pochválit. Protože to nikdo jiný za nás neudělá. A když, tak 

špatně.  
Černovická senilní nastudovala v loňském roce jednu z prvních her 

známé autorské dvojice Svěrák-Smoljak Záskok. Ačkoliv nastudování 
provázely značné potíže, především setkat se na zkouškách v komplet-
ní sestavě, výsledek byl nakonec nad očekávání úspěšný. Tři představení 
(v Moravči, Černovicích a Dobré Vodě u Pacova) přilákala velké množství 
diváků a herci sklidili mohutné ovace. Již v Moravči bouřil sál smíchem 
a nadšením, vrcholu však dosáhlo nadšení při uvedení v Černovicích. 
Oproti předchozímu uvedení hry České nebe, která byla přijata s určitými 

20

Regulus a Hostimil (nyní Veselka). Už během roku začali přicházet uprch-
líci z pohraničí, na podzim se příliv znásobil. Československý Červený kříž 
pro ně zabral budovu Židovské matice školské a část hotelu Veselka.

Ještě 30. prosince 1938 dostal předseda Prázdninové osady Židovské 
matice školské a současně předseda ŽMŠ JUDr. Josef Pollak (jinak ředitel 
továrny Mirora v Praze na Smíchově) děkovný dopis od Sociálního ústavu 
Náboženské obce židovské Velké Prahy za to, že „jste nám přislíbili zapůj-
čiti postele z Vaší osady v Černovicích u Tábora. Tyto postele použijeme 
pro děti uprchlíků.“ Ptali se, kdy postele dostanou a žádali „kdybyste nám 
je co nejdříve dodali“. K předání už nedošlo. 

V lednu 1939 byla ministerstvem sociální péče v bývalém komplexu 
Regulus – letním Domově židovských dětí – zřízena ubytovna uprchlíků, 
tzv. Ústav pro přestěhovalce. Součástí byl i Dětský domov pro uprchlíky. 
Ústavy měnily během války i po ní názvy, přecházely do správy různých 
ministerstev. Zdejší vedení se však ustálilo hned na počátku a stavba nové 
správní budovy ústavu začala už roku 1940 a trvala dva roky. Tři z pře-
stěhovalců (Vladimír Veska, MUDr. František Pičman, Oldřich Kubálek) 
za pomoci Pičmanova tchána, ministerského úředníka, který měl péči 
o uprchlíky od začátku na starosti, MUDr. Lva Zavřela, založili v roce 
1943 kojenecké oddělení, které se roku 1945 přeměnilo na Státní dětský 
domov pro dívky, sirotky a opuštěné matky s dětmi. Přes mnoho dobových 
změn a přestaveb si ústav podržel na svém místě podobnou funkci dodnes.

Jiří Turek



rozpaky, zde to nebylo 
vidět. Snad tomu při-
spělo i zařazení úvod-
ního semináře, který 
navodil potřebnou at-
mosféru a výkon her-
ců povzbuzený úspě-
chem v Moravči. 

Proto musíme podě-
kovat skupince nad-
šenců, kteří se bez 
ohledu na slávu a zisk 
rozhodli vykročit 
do nejistého prostředí 
a pobavit sebe i okolí. 
A nezbývá nám, než se 
těšit, s čím Černovická 
senilní přijde v letoš-
ním roce 

Jan Podhola
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Recenze kritika Augustina Křováka
Náš časopis dostal svolení k přetištění stati předního divadelního kritika 

dr. Augustina Křováka, obvyklého recenzenta představení Národního divadla 
v matičce Praze. Stať vyšla ve vydání „Národního Obrození“ 5. prosince, den 
po premiéře v Černovicích. Naše redakce děkuje novinám i autorovi.   

Čest našim venkovským obroditelům!
Doslechše se o uměnímilovném publiku v městečku na rozhraní líbezné 

jihočeské a drsné vysočinské krajiny, zvolil jsem strastiplnou cestu poštov-
ní bryčkou, bych zhlédl vlastenecké představení. A co tomu náhoda chtěla, 
titul hry hovořil sám za sebe. VLASTA!
Mýlil by se, kdo by kusu přikládal nějaký pokleslý význam. Ano, našli 

se tací, kteří v něm očekávali lechtivou zábavu a mezi chalupníky zaslechl 
jsem odpoledne v hostinci jednoho, an se tázal: „A na Vlastičku zajdeš?“ 
Úvodní  tóny  budoucí  českoslovanské  hymny  domněnky  těchto  lehko-

vážníků  vyvrátily.  Hlediště  jako  jeden  muž  dojatě  povstalo.  Autor  hry  
J. H. (skromně mne žádal o anonymitu a tudíž vyhovuji) jest spisovatelem 
na pravém místěm a ještě o něm v budoucnu uslyšíme. Ba prorokuji, že 
se zapíše do dějin samostatného českého dramatu. Hru dedikoval s pat-
řičnou úctou k jubileu zdejšímu váženému starostovi. Onen pochopitelně 
seděl mezi místní honorací v prvé řadě a po představení pozval celou spo-
lečnost do vyhlášeného místního hostince. Umělci - neobávejme se jich tak 
právem nazvat - s vrozenou grácií odmítli tak vysoký hold. 
Zpil se jen hostující šmírák, kteréhož naopak jináče nazvati nelze. Bylť 

on, T. T. v roli Karla Infelda, jediným, zato ohromujícím, kazem na světlém 
obrazu díla. Dokonce neváhal část  diváctva urážet nevybíravými výroky. 
Radil jsem na místě: nezvati příště! 
Představitelé  nejmenších  roliček,  i  když  takových  snad ani  v  tragiko-

medii nebylo, podali výkony srovnatelné s hvězdami naší posvátné Zlaté 
kapličky! Však nabitý sál  jim schystal odměnu nejsladší. Ovacemi vsto-
je odměnil nevšední nasazení. Účinek hry zůstane v duších lidu po věky. 
A nebylo to prý poprvé, jak jsem od očitých svědků předchozích sukcesů 
seznal. Dojem  tak  výjimečný,  že  jsem neváhal  a  zhlédl  reprízu  v  blízké 
vísce Moravči. Dostaloť se mi opakované lekce poctivé práce dramatické. 
A ohlas prostšího diváctva stejně náramný! Netřeba se obávati, že by kul-
tura na našem úrodném venkově zmírala na úbytě. 

Dr. A. K. 



Funerální památky v Černovicích a okolí 9.

Radenín

V Radeníně v kostele sv. Markéty se nacházejí v kněžišti čtyři figurální 
náhrobníky, dva vlevo a dva vpravo. Jak jsem již v předminulém čísle 
zpravodaje uvedl, jsou značně ošlapané a při jejich zasazení do obvodové 
zdi a následné úpravě vnitřku kostela byly nápisy po jejich obvodu zabíle-
ny, takže bez řádného očištění nelze určit, komu patří. Nabízí se hypotéza, 
že by se mohlo jednat o dva náhrobky rodičů Jana Černína z Chudenic 
a dva náhrobky rodičů jeho manželky Zuzany Homutové z Harasova.

Jan Podhola
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110. výročí úzkokolejky
Na den 23. prosince 2016 připadlo 110. výročí zprovoznění části úzko-

kolejné železnice Jindřichův Hradec – Obrataň. K tomuto výročí připravi-
lo vedení JHMD ve spolupráci s městy Kamenicí n. Lipou a Černovicemi 
rekonstrukce oné události. Akce proběhla sice až 27. prosince, ale oproti 
původní události přijel vlak do Černovic bez tříhodinového zpoždění. Zde 
proběhlo postavami v dobových krojích slavnostní přivítání „představi-
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telů okresu zástupci 
města“ za doprovo-
du Černovické de-
chovky. Největšímu 
zájmu se však těšil 
historický vlak taže-
ný dvěma lokomo-
tivami, který byl již 
fanoušky doprovázen 
z Kamenice, kde také 
proběhlo slavnost-
ní přivítání. A tak 
se můžeme těšit 
na příští rok, kdy by 
obdobná akce měla 
proběhnout na trase 
Jindřichův Hradec – 
Nová Bystřice.

Jan Podhola
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Černovice město nehostinné
V jedné z kronik města Černovic jsem se dočetl, že ve 30. letech minulé-

ho století při projednávání místním zastupitelstvem o umístění zotavovny 
byl starosta proti s tím, že „nedovolí cizákům vyjídání místních občanů“. 
Tento argument je pravděpodobně v Černovicích geneticky zakotven. Mi-
nula doba, kdy v obci bylo 12 hostinců, ale ty donedávna otevřené roz-
hodně nepatřily k těm, co by vítaly hosty. Nebudu se vyjadřovat k úrovni 
stravování či obsluhy, ale k otevírací době. Ačkoliv na každé provozovně 
byla uvedena otevírací doba, ve většině případů nebyla dodržována. A tak 

si příchozí návštěvník 
rozbíjel nos o zamčené 
dveře. Proto většina oby-
vatel s nadějí očekávala 
otevření nové restaurace 
U Dubu. Co si však ma-
jitel z minulosti velice 
rychle osvojil, je nedo-
držování otevírací doby. 
Např. 31. prosince 2016 
se v čase, kdy mělo být 
otevřeno, omylem vstou-
pivší návštěvník dozvídá, 
že je v podstatě zavřeno. 
Teprve po delší době se 
před vchodem objevuje 
tabule s patřičným sdě-
lením. Respektuji právo 
majitele na pořádání uza-
vřených akci, ale rozhod-
ně jejich uskutečňování 
lze oznamovat s větším 
taktem. A tak můžeme 
očekávat oznámení, že je 
např. zakázán vstup oso-
bám starším 30 let, apod.

Jan Podhola
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Městská knihovna ČERNovICE
Z nových knih

Pro dospělé
Boučková T. – Život je nádherný
Kundera M. – Život je jinde
Moliére – Zdravý nemocný
Třeštíková R. – To prší moře
Lenková J. – Tajemná místa Česka
Theorin J. – Smršť
Zahradníková M., Czendlik Z. – Postel, 

hospoda, kostel
Palko V. – Lvi přicházejí
Fukala R. – Konec zimního království
Kubica M. – Hodná holka
Třeštíková R. – Dobře mi tak
Hájíček J. – Dešťová hůl
Cílek V. – Co se děje se světem?
Třeštíková R. – Bábovky
Boček E. – Aristokratka na koni
Wiedemann A. – „Pojď s námi budovat 

pohraničí!“
Eurípidés – Médeia
Sofoklés – Antigoné, Élektrá
Haidler J. – Prokletá setba
Theorin J. – Zkamenělá krev
Hartl P. – Okamžiky štěstí
Courths-Mahlerová H. – V příboji 

osudu
Kuncl P. – Tam na Šumavě
Hajzler T. – Peníze, nebo život
Hajzler T. – Třináct tisíc dní
Körnerová H. M. – Carolina

Körnerová H. M. – Kočár do neznáma
Uher F. – Opuštěná zahrada
Michlová M. – Smrt a pohřby slavných
Kessler L. – Děvky války
Quick A. – Zátoka lží
Deveraux J. – Casa grande
Cartland B. – Hvězda lásky
Hilliges I. M. – Skryté srdce Afriky
Clarková M. H. – Krása přináší smrt
Clarková M. H. – V náruči nepřítele
Parry B. – Stíny horkého léta
Woodová B. – Vyvolená
Mc Clure K. – Bezedná propast
Pittnerová V. – Prokleté peníze
Horák A. – Pasťák

Pro děti
Matějovský B. – O ježkovi, který se 

ztratil
Šnajderová L. – Dobrodružství malého 

zajíčka
Soukupová A. – O chytré myšce 



Tip na knihu
Barvy slečny Toyen – Kučík Vladislav

Vyprávění staré paní, malířky Toyen, která 
vzpomíná na těžké dětství a další etapy svého 
života, je vlastně autorovou uměleckou fikcí ži-
vota slavné výtvarnice.

Malířka Marie Čermínová – Toyen (1902–
1980) patří k umělecké avantgardě začátku 20. 
století. Svým vzhledem připomínala muže, no-
sila pánské oblečení a vlasy nakrátko, mluvila 
o sobě v mužském rodě, působila poněkud vý-
středně.

A i když fikce, celý příběh upoutá čtenáře od začátku až do konce.
A pokud by vás osoba Toyen zaujala tak, že byste chtěli poznat i dílo, 

navštivte Národní galerii v Praze – České umění 20. století. V přízemí Ve-
letržního paláce se nachází i slavná Muchova Slovanská epopej (tu budete 
mít při cestě). Ale to už je vlastně tip na výlet, který bude stát za to. 

JF
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Citát
Žij, jak máš, a užívej svého času.  

Nic zde není tak trvalé jako pomíjivost. 

Alexander Fleming

Děkuji redakční radě našeho zpravodaje za otištění mých pří-
spěvků v předešlých vydáních Černovicka v roce 2016. Jsem rád, 
že jsem mohl takto vyjádřit své názory na dění v našem městě. 
Zároveň přeji všem občanům a přátelům Černovic do nového roku 
2017 vše dobré a hlavně hodně zdraví a štěstí.

Petr Kovanda

PoDěKováNí
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Plesová sezóna na Černovicku 2017
Tradiční sezóna plesů u nás už začala o Vánocích . . .
(po 26. 12. Myslivecký ples – Křeč, Hasičský bál – Lidmaň  aj.).

. . . a pokračuje dále:

název akce obec den datum místo hraje aj
Hasičský bál Křeč so 14. 1. U Huberta Hořičanka
Hasičský bál Benešov so 21. 1. býv. škola NET
Hasičský bál Černovice so 28. 1. sokolovna Hořičanka
Hasičský bál Dobešov so 4. 2. kult.dům Spino
Hasičský bál Hojovice so 4. 2. hospoda Ševětínka
Masopustní zábava Hojovice so 25. 2. hospoda ?
Dětský karneval Křeč so 25. 2. U Huberta Punc
Maškarní ples Křeč so 25. 2. U Huberta Punc
Dětský karneval Černovice so 18. 3. sokolovna disko (Punc) 
Šibřinky Černovice so 18. 3. sokolovna PAM

Další plesy na Černovicku nebyly zjištěny – změna programu možná.
Sledujte plakátování!

 Lidmaň  aj.).

Kácení dubu proti 
kavárně Budík
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Zprávičky z mateřské školičky
Mikulášská nadílka

V pondělí 5. prosince navštívil děti ve školce Mikuláš s čerty a andělem. 
Zpočátku ukápla nějaká ta slzička, ale děti čertům slíbily, že se budou 
snažit být hodné, uklízet si hračky a poslouchat rodiče i paní učitelky…
Mikuláš přinesl dětem spoustu dobrot a děti na oplátku řekly básničky, 
zazpívaly a společně si všichni s čerty a andělem zatančili. Andílek dětem 
rozdal sladkosti a Mikuláš všechny pochválil. Nakonec se děti s čertíky 
loučily s úsměvem…

Adventní čas ve školce
Již první adventní týden děti ozdobily na chodbě MŠ velký vánoční 

strom vlastnoručně vyrobenými ozdobami. Stromeček tak vítal všechny 
děti každý den ráno při příchodu do školky.

V každé třídě 
se před Vánoce-
mi vyrábělo, ma-
lovalo, stříhalo, 
lepilo… Vznikaly 
nejrůznější oz-
doby, svícínky, 
stromečky, kapří-
ci, vločky, řetězy, 
zkrátka vše, co 
k Vánocům patří. 

Ale hlavně to 
školkou nádherně 
vonělo vlastno-
ručně upečeným 
a nazdobeným 
cukrovím – per-
níčky, vanilko-
vými rohlíčky, li-
neckým cukrovím 
– mňam.
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„Nasávat“ vánoční atmosféru jsme byly i na všech vánočních výstavách 
v Černovicích – ještě v listopadu na Dni otevřených dveřích v Odborném 
učilišti a Praktické škole a v průběhu prosince na výstavě výchovného 
ústavu v prostorách městského úřadu a také v Domově Kopretina a zá-
kladní škole speciální. Na všech výstavách se dětem moc líbilo.
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Vánoční přípravy vyvrcholily společným posezením u stromečku ve  
2. třídě, kdy děti netrpělivě čekaly, zda nám do školky taky Ježíšek něco 
donese. Čekání jsme si zpříjemnili povídáním o Vánocích, vánočních zvy-
cích a společným zpíváním koled… Pak už nastala ta dlouho očekávaná 
chvíle a školkou se rozeznělo cinkání zvonečku. A jaké překvapení…, 
pod stromečkem na děti čekalo spoustu dárečků – hraček, her a stavebnic. 
Všechny děti se hned vrhly vyzkoušet, co nové hračky vydrží. Kdo si mo-
mentálně nehrál, mohl ochutnal z připravených dobrot – cukroví a ovoce. 
Děti byly z dárků nadšené a společně poděkovaly Ježíškovi.

Poděkování patří taképaní učitelce Vlaďce Kazdové za nádhernou vý-
zdobu třídy a ustrojení vánočního stromečku, což pomohlo dotvořit vá-
noční atmosféru, ale také panu Jínovi,který pomohl Ježíškovi a přinesl 
dětem dárky pod stromeček a všem maminkám, které donesly na besídku 
cukroví – DĚKUJEME!!!

Nemalé poděkování patří všem, kteří se zapojují do sbírky víček od PET 
lahví pro Tomáška z Chotěvic. Po vzoru dětí ze základní školy, které sbí-
rají víčka již několik let, se zapojila i školka a u vchodu do MŠ je umístěn 
kontejner pro sběr víček. Děkujeme tak všem dětem a jejich rodičům, kteří 
se zapojujete a přispíváte tak na dobrou věc.
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Vánoční výprava ke krmelci
V předvánočním shonu jsme nezapomněli ani na zvířátka a 22. prosince 

jsme jim donesli do krmelce spoustu dobrot – jablíčka, mrkvičky, seno, 
zrní, slunečnici, kukuřici, kaštany i žaludy… Dobrou chuť!

„Spoustu jedinečných okamžiků, úsměvů a rozzářených dětských očí po-
celý rok“
přejí všichni zaměstnanci MŠ

…a buďme na sebe hodní…



34

Zprávy ze základní školy
Evropské Vánoce

Naše škola se 
letos přihlásila do 
programu „Evrop-
ská vánoční vý-
zdoba dekorací“. 
Projekt probíhá 
v rámci sítě infor-
mačních středisek 
Evropské unie Eu-
rope Direct.

Do projektu se 
zapojili žáci 7. a 9. 
ročníku. Sedmáci 
vyráběli vánoční 
přání a ozdobičky 
na vánoční stro-
meček. Deváťáci 
pak vytvářeli pre-
zentace o českých 
vánočních zvycích 
a o naší škole – a 
to nejen v českém, ale i v anglickém jazyce. Dopisy s těmito materiály za-
mířily do Francie, Německa, Velké Británie, Španělska, Itálie, Rakouska, 
Polska, Bulharska, Rumunska, Irska, Litvy, Řecka a Belgie.   

Následovaly chvíle čekání – jaká překvapení dorazí k nám? A dočkali 
jsme se. Ozdobičky zkrášlily jeden z vánočních stromků na našem tradič-
ním jarmarku, materiály o vánočních zvycích a o jednotlivých školách 
byly nejprve vystaveny, poté byly v hodinách anglického jazyka překlá-
dány a děti měly možnost si o nich popovídat. Zábavným a netradičním 
způsobem tak žáci získali mnoho nových poznatků a procvičili se i v an-
gličtině.

Projekt byl velice zábavný, přínosný a  smysluplný.  Těšíme se na další 
podobné akce.

Mgr. Marcela Kokšteinová
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vánoční jarmark 

Ve čtvrtek 15. prosince se u nás ve škole uskutečnil vánoční 
jarmark pod názvem Pohádkové Vánoce. Také se celá škola hemžila 
samými čerty, loupežníky, trpaslíky a dalšími postavami z pohádek. 
Žáci všech tříd zde prodávali své školní výrobky, které se tento rok 
velmi povedly. Byly z různých materiálů, především z přírodnin.  
Ve školní jídelně zároveň probíhalo vánoční tvoření, kde si všichni 
mohli vyrobit zajímavé ozdoby a panenky z vlny.  V páté třídě mohli 
rodiče navštívit “Čajovnu u Popelek” , odkud  si mohli odnést třeba 
výborný zázvorový čaj, něco slaného na zub nebo letáček Oblast-
ní charity Pelhřimov.  Kdo má naopak radši kávu a cukroví, mohl 
zavítat do kavárny v šesté třídě. U vchodu do školy vítal návštěv-
níky živý betlém i s malým Ježíškem. Celý jarmark byl zakončen 
divadelním vystoupením dětí z dramatického kroužku pod vedením 
Šimona Paclíka a Kristýny Novákové pod názvem Betlémský pří-
běh. Tento vánoční jarmark byl velmi povedený a těšíme se na další 
rok. 

Sára z 8. třídy
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Z černovické hasičárny
Začal nám nový rok 2017. Dovolte mi však ohlédnout se za uplynulým 

rokem, který byl pro černovické hasiče velice náročný. Ať už se jedna-
lo o samotnou přípravu oslav významného 140. výročí od založení sboru 
dobrovolných hasičů nebo brigády na úpravě naší zbrojnice a údržbě tech-
niky. Naši členové se také věnovali prevenci a to především na černovické 
základní a mateřské škole, dále školení členů výjezdové jednotky (velitelé, 
strojníci, nositelé dýchací techniky, pilaři, hasiči) a jejich výjezdům. Vedoucí 
mladých hasičů se věnovali záslužné práci s naší mládeží. Třešničkou na po-
myslném dortu byla repase našeho výjezdového vozidla CAS 30 Tatra 815.

To vše ale znamenalo pro naše hasiče jediné, nespočet odpracovaných 
brigádnických hodin, mnoho hodin školení a v neposlední řadě čas strá-
vený při zásazích. Za to vše bychom chtěli našim členům a členkám vel-
mi poděkovat. Do nového roku bychom jim chtěli popřát hodně štěstí, 
zdraví, lásky, rodinné pohody a pracovních úspěchů. Jejich blízkým patří 
velké poděkování za toleranci a podporu, bez které by práce pro sbor a 
město v takovém rozsahu nebyla možná. Totéž přejeme všem našim spo-
luobčanům. V neposlední řadě děkujeme za podporu městu Černovice, 
jeho zastupitelstvu a dále pak všem našim sponzorům, kteří nám pomáhají 
v našich aktivitách.

Všem vám děkujeme za podporu a především za hojnou účast na osla-
vách 140 let od založení. Podpora, které se nám dostalo během oslav, pro 
nás byla velkým impulsem pro práci do dalších let. 

Srdečně vás zveme na hasičský ples, který se bude konat 28. ledna na 
sokolovně.

Za SHČMS SDH Černovice
David Štěpán, starosta

Hasičské plesy černovického hasebního okrsku
25. 12. – SDH Lidmaň (Legenda)
14. 1. – SDH Křeč (Hořičanka)
21. 1. – SDH Benešov (NET)
28. 1. – SDH Černovice (Hořičanka)
4. 2. – SDH Dobešov (Spino)
4. 2. – SDH Hojovice (Ševětínka)
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Zpráva oddílu  stolního tenisu TJ Sokol Černovice
Oddíl stolního tenisu TJ Sokol Černovice je účastníkem okresního pře-

boru I. třídy a po polovině soutěže se umístil na druhém místě přeboru 
s bilancí 8 vítězství a 3 proher. 

Družstvo hraje ve složení:

Vedoucí mužstva – Kolář Jan
Zeman Karel, Staněk Milan, Studený Jiří, Kučera Ladislav, Kropáček Petr

Okresní přebor I. třídy
Tabulka:

1. SK Kamenice nad Lipou B 11 8 1 2 0 130:68 36
2. TJ Sokol Černovice 11 8 0 3 0 123:75 35
3. TJ Jiskra Humpolec E 11 6 3 2 0 128:70 32
4. TJ Spartak Pelhřimov D 11 6 2 3 0 108:90 31
5. SK Tenis Polesí B 11 6 0 5 0 88:110 29
6. SK Rodinov A 11 5 2 4 0 105:93 28
7. TJ Jiskra Humpolec D 11 5 2 4 0 102:96 28
8. TJ Slavoj Pacov B 11 5 1 5 0 90:108 27
9. TJ Sokol Těmice A 11 4 1 6 0 84:114 24

10. TJ Jiskra Humpolec C 11 1 4 6 0 86:112 18
11. SK Horní Ves 11 2 1 8 0 75:123 18
12. Sokol Rynárec A 11 0 3 8 0 69:129 14

Oddíl stolního tenisu TJ Sokol Černovice přeje všem spoluobčanům 
hodně zdraví, osobních, pracovních a sportovních úspěchů a  celý úspěš-
ný rok 2017

Hezký dárek si dal k budoucím 70. narozeninám Petr Kropáček, 
který vyhrál 10. ročník vánočního turnaje ve stolním tenise v Čiso-
vicích u Mníšku pod Brdy.

Blahopřání
V lednu 2017 oslaví 85. narozeniny pan Zdeněk Soukup, 

výborný stolní tenista, kamarád, který hájil 55 let barvy Čer-
novic, z toho 20 let v krajských soutěžích.

Pevné zdraví do dalších let přejí spoluhráči.
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Život tropí hlouposti a my je fotografujeme 17.

Psi sledují kamerový systém a v případě 
potřeby okamžitě zasahují.

Jan Podhola

 Intenzivní cvičení se vyplatilo. Teď mohu  
s klidným svědomím mezi tučňáky do Patagonie.
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Sokol ČERNovICE - oddíl kopané,  
sezona 2016/2017, podzimní část

I.B tř. muži-skupina „A“

1. Mírovka 14 10 3 1 49:17 33 bodů
2. Ždírec nad 
Doubravou „B“ 14 10 1 3 40:18 31 

3. Tis 14 8 1 5 39:30 25 
4. Humpolec“B“ 14 8 0 6 45:30 24 
5. Kostelec 14 7 1 6 41:42 22
6. Černíč 14 6 3 5 43:25 21
7. Lípa 14 6 3 5 41:38 21
8. Herálec 14 6 3 5 26:24 21
9. ČERNOVICE 14 5 3 6 39:53 18
10.Věžnice 14 4 4 6 20:26 16
11.Štoky 14 5 1 8 22:33 16
12.Habry 14 5 1 8 22:33 16
13.Počátky 14 4 2 8 25:53 14
14.Horní Cerekev 14 0 2 12 19:49 2

vedoucí: Zdeněk Zíka 
trenér: Karel Kmeťo
střelci branek: Šimon Palík 12x, Jan Vlach 12x, Libor Koller 5x, Vojtěch 
Míka 3x, Lukáš Pěnka 2x, Tomáš Kohout lx, Blažej Bíro lx, Pavel Vránek 
lx, Jiří Míka lx, David Hora lx

III. tř. muži
1. Lukavec 11 10 0 1 36: 9 30 bodů
2. A.F.C.Humpolec „C“ 11 9 0 2 43:22 27
3. Želiv 11 7 1 3 32:21 22
4. N.Rychnov „B“ 11 6 2 3 44:24 20
5. Petrovice 11 5 1 5 31:26 16
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6. Horní Ves 11 4 4 3 30:30 16
7. Senožaty 11 4 2 5 29:28 14
8. Jiřice „B“ 11 4 1 6 37:39 13
9. Hořepník 11 3 3 5 33:36 12
10.ČERNOVICE 11 3 1 7 23:41 10
11.Velká Chyška 11 2 0 9 14:47 6
12.Vyskytná 11 1 1 9 23:52 4

vedoucí, trenér: David Studený
střelci branek: Vojtěch Míka 5x, Milan Mazanec 4x, Tomáš Pistulka 3x, 
Daniel Hora 3x, Petr Jonák lx, Blažej Bíro lx, Pavel Krajčí lx, Šimon 
Paclík lx, Petr Hála lx, Miloš Tille lx, Lukáš Pěnka lx, Martin Mazanec lx

Okresní přebor Pelhřimovsko – žáci
l. Horní Cerekev 6 5 1 0 20: 9 16
2. Košetice 6 4 0 2 21: 9 12
3. ČERNOVICE 6 2 1 3 13:13 7
4. Červená Řečice 5 1 0 4 10:20 3
5. Speřice 5 1 0 4 6:19 3

vedoucí: Radek Hůlka 
trenér: Roman Pěnka

Okresní přebor Pelhřimovska – přípravka
(tabulka není řídícím orgánem zveřejňována, uvádím alespoň výsledky 
odehraných utkání)

Černovice – Obrataň 2:5
Jiřice – Černovice 6:11
Černovice – Božejov 11:3
Pacov „B“ – Černovice 6:6
Obrataň – Černovice 2:4 
vedoucí: Šimon Paclík
trenér: Richard Kubů

P. Podskalník, sekretář kopané
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SETKáNí Po LETECH

V pondělí 7. listopadu 2016 navštívila skupina bývalých fotbalistů (funk-
cionářů) oddílu kopané zdejší TJ Sokol Černovice ve složení Josef Král, 
Eduard Hučík, Pavel Kulvejt, Petr Kropáček a Zdeněk Bartoň jihočeské 
město Vyšší Brod. Důvodem nebyla prohlídka a seznámení se s památka-
mi města, ale návštěva bývalého černovického trenéra, neméně úspěšného 
fotbalisty a funkcionáře, stmelovatele kolektivu tehdejších fotbalistů Bohu-
mila Milichovského. Ano, ještě dnes se 83letý Bohumil Milichovský těší 
dobrému zdraví, vypomáhá coby brodský „bafuňář“ při fotbalových utká-
ních, pravidelně na dálku sleduje i dění kolem černovického fotbalu v Kraji 
Vysočina. Pochopitelně, že naše návštěva byla spojená i s prohlídkou míst-
ního fotbalového stadionu FK Dynamo Vyšší Brod, který patří co do kva-
lity zelené hrací plochy společně se zázemím pro fotbalisty mezi nejlepší 
v českokrumlovském okrese. Na hřišti došlo i na zhotovení vzpomínkového 
fota. Propagací Černovic byly přivezené zákusky zhotovené v místní cuk-
rárně Café Budík včetně fotografií z posledního přátelského posezení býva-
lých hráčů a funkcionářů uspořádaného v salonku hotelu Mlýn před letošní 
černovickou poutí. Doufejme jen, že podobné neformální setkání bývalých, 
dříve narozených fotbalistů budou pokračovat i v dalších letech. 

P. Podskalník, sekretář kopané

Foto z roku 1968 – 11. ročník PUTOVNíHO POHáRU v Černovicích. Domácí fotba-
listé v tmavších tílkách po utkání s internacionály Slavie Praha.
zleva z domácích hráčů stojí: Král Josef, Kropáček Petr, Žernikov Jiří, Skůpa Jiří, Krýsl 
Josef, Kulvejt Pavel Martinček Ladislav, Milichovský Bohumil, Hučík Eduard
zleva v pokleku z domácích hráčů: Podskalník Petr, Krýsl Jaroslav
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Gymnázium Pacov se představuje
Gymnázium Pacov je mladá, moderně vybavená škola, která na podzim 

2016 oslavila 25 let své existence. Jedná se o všeobecné šestileté gym-
názium s posílenou výukou výpočetní techniky a cizích jazyků.  Protože 
v každém ročníku otvírá pouze jednu třídu, se šesti třídami patří mezi 
nejmenší střední školy v České republice. Tuto nevýhodu po celou dobu 
své existence přeměňuje v silnou stránku způsobem, který více než 500 
úspěšných absolventů oceňuje. Na malé škole není žák „jedním z mnoha“. 
Jestliže je ve škole méně než 150 studentů, všichni se znají a každý je dů-
ležitý. Malý počet umožňuje skutečně individuální přístup k žákům, který 
je reálně praktikován, ne jen teoreticky nabízen.

Výsledky vzdělávání jsou srovnatelné s kterýmkoli gymnáziem v okolí. 
Lze to doložit výsledky státních maturit organizovaných CERMATem, vý-
sledky meziškolních šetření České školní inspekce i skutečností, že gym-
názium připravilo své absolventy na úspěšné studium všech typů oborů na 
vysokých školách. Přitom si své studenty nemůže vybírat z velké množiny 
uchazečů. Vysokou kvalitu výuky na pacovském gymnáziu to potvrzuje.

Gymnázium Pacov přijímá žáky ze 7. tříd základních škol. Jelikož 
letošní kvarta není zcela naplněná, nabízí volná místa i pro absolventy  
9. tříd ZŠ na doplnění budoucí kvinty, která odpovídá 1. ročníkům čtyřle-
tých středních škol. Přesná kritéria přijetí budou zveřejněna do 31. ledna 
2017 na stránkách www.gpacov.cz. Formuláře přihlášek získají zájemci 
o studium na své základní škole, mohou si je také vyzvednout v kanceláři 
gymnázia nebo stáhnout z našich webových stránek. Vyplněné přihlášky 
odevzdávají přímo ředitelům středních škol do 1. března 2017. Na zmíně-
ných oficiálních webových stránkách se mohou zájemci dozvědět i ostatní 
relevantní informace o dění ve škole.

Uvažujete-li o studiu na Gymnáziu Pacov, přijměte naše srdečné pozvání 
na Den otevřených dveří v sobotu 11. února 2016. Zaměstnanci gymnázia 
vám nabízejí kromě možnosti individuálních rozhovorů také improvizované 
besedy pro větší skupiny uchazečů o studium (a jejich rodičů). Nejčastější-
mi tématy bývají pravidla přijímacího řízení, učební plán a styly výuky ale 
mohou být podle zájmů návštěvníků měněna. Přejí-li si to hosté, mohou na 
jejich otázky odpovídat nejen vyučující, ale i studenti gymnázia. 

Nehodí-li se vám tento termín Dne otevřených dveří, můžete si na jiný 
den prohlídku školy individuálně domluvit. Pokud vám osobní návštěva 
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nevyhovuje a přesto se chcete na cokoli zeptat, můžete nás kontaktovat  
e-mailem na oficiální adrese gpacov@email.cz nebo telefonicky na čís-
lech 565 442 911 či 565 443 764.

Rodičům žáků 7. a 9. tříd ZŠ, kteří seriózně uvažují o budoucnosti svých 
dětí, nabízíme zajímavou možnost. Školu v dosažitelné vzdálenosti od 
místa bydliště, dosud s krátkou tradicí, ale již s prokazatelnou kvalitou.

Mgr. Josef Novák, ředitel Gymnázia Pacov

39. ročník silvestrovského výstupu na Svidník
Proč se každý rok scházíme právě na tomto, pro zdejší krajinu výraz-

ném, vrcholu?

Začátky této akce byly vlastně měřením sněhové pokrývky na vrcholu 
Svidníku ve výšce 

740 m nad mořem. Další roky jsme začali chodit s turistickým oddílem 
Ahoj. Postupně se k nám přidávali černovičtí rodáci a také pražáci z osady 
Moudrov. Letošní ročník navštívilo přes 400 lidí z Černovicka a z daleké-
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ho okolí. Pro všechny účastníky je to nejen pěkná procházka, ale i setkání 
s přáteli, které neviděli třeba celý rok.

Děkujeme všem sponzorům, městu Černovice, panu Dundrovi, Sokolu 
Černovice a všem mladým lidem ze skupiny Svidník za přípravu akce. 
Děkujeme panu Řeháčkovi za krásné novoročenky a za vánoční melodie, 
které nám zahrál společně s panem Záhorou. Překvapením byla hudba 
z Benešova a moc jim děkujeme za jejich vystoupení.

Vrchol Svidníku je krásný v každé roční době, ale poslední den roku má 
jiné kouzlo a energii. 

A tak krásný byl náš letošní silvestrovský výstup na Svidník
ale krásná je i každá vteřina našeho života
krásná je i myšlenka na lásku
krásní jsme, když se dokážeme smát a když si dokážeme odpouštět.

A tak vám přeji, aby vaše cesta v novém roce 2017 byla krásná, šťastná, 
plná úsměvů a radosti.

S. Filipová
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110. výročí úzkokolejky

Vánoční výstava výchovného ústavu

Prosincové akce na fotografii
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Vánoční výstava v domě Kopretina

Oživlý betlém
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Rozsvícení vánočního stromu na náměstí 

Nově rozsvícený vánoční stromek u opraveného chodníku na Pršín
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Foto Popis Adresa Kontakt cena

Město Černovice 
nabízí k prodeji 
parcely pro 
rodinné domy. 
Parcely od 720 
do 1200 m2, 
přípojky vody, 
elektřiny, kana-
lizace a plynu, 
asfaltová silnice. 

Východní 
část Černovic 
ve směru 
od Svatavy/
Věžné

Podatelna města Černovice
Mariánské náměstí 
718 394 94 Černovice
posta@mestocernovice.cz
565 492 102

350 Kč /m2, 
pokud dojde 
ke kolaudaci 
stavby do 3 let 
od prodeje, 
pak 250 Kč/m2. 

Prodej stavebních parcel
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Černovicko – dvouměsíčník Města Černovice, řídí redakční rada, která si vyhrazuje právo vybrat k otištění příspěvky 
pisatelů podle potřeb. Příspěvky představují názory a postoje pisatelů. Uzávěrka vždy 20. každý sudý měsíc. Č. 4. 2016, den 
vydání 17. 1. 2017. Adresa: Město Černovice, Mariánské nám. 718, 394 94 Černovice, IČO 248037, tel. 565 492 102, 
565 492 959 – městská knihovna, e-mail: knihovna@mestocernovice.cz. Odpovědná redaktorka V. Šenoltová.  
Registrováno na MK ČR E 22562. Náklad 450 ks. Tiskne Nová tiskárna Pelhřimov, spol. s r. o., www.ntp.cz. 

Slunce záhadné, objevované i inspirující
Bylo zde dávno před lidstvem, provází každého člověka od 

narození do smrti a bude zde i po zániku lidského druhu. Slun-
ce hraje specifickou roli v každé lidské kultuře. Od nábožen-
ství, mytologie, poezie, k vědě a jejímu uplatnění v praxi.  

Přijďte si poslechnout a zeptat se, co vás zajímá, astrofyzika 
Pavla Kotrče, rodáka z Chválkova. Jistě velmi zajímavá před-
náška se uskuteční v černovickém kině v pátek 27. ledna od 
19,00 hodin. 

Vstupné dobrovolné.  

Na obrázku je aktivní sluneční protuberance.


